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Tirsdag, den 9. maj 2023, kl. 10.00. 
Mødested: hos Mieke de Jonge, Sønderhjørnevej 2, Bøjden, 5600 Faaborg. 

Til stede:  Kurt Due Johansen (KDJ), Niels Andersen (NAN), Mogens Ribo Petersen 

(MRP), Leif Bisshop-Larsen (LBL), Henrik Mørup-Pedersen (HMØ), Børge Rasmussen 

(BLR) og fra bestyrelsen Niels Bomholt (NBJ). 

Forstyrrelser:  Der var nogle, der nåede en tur i Klydeskjulet, hvor man bl.a. så klyder, 

stor præstekraver, havterner, dværgterner, alm. ryler, bramgæs, knopsvaner, 

strandskader, viber, fiskehejre, skarv, sølvmåge, stormmåge,  

Dagsorden.  
1. Siden sidst. Opfølgning fra Piledybet og Fredmosen (HMP). Fredningsforslag for Vejstrup Ådal (NAN). 

Sommerhuse i Piledybet. (HMØ):  Grundejerforeningerne har samlet lavet en 
indsigelse via advokathjælp. HMØ oplyser at der pt. er 2 par rørhøge, der yngler med 
kun 200 meters afstand imellem rugestederne 
 

Broløkkegård er nu færdigretableret. Bl.a. er der events med jagt og efterfølgende 
spisning, så de er nok ikke interesseret i at sælge Fredmosen fra.  
HMØ prøver at opmåle vandflade for at se hvor mange ænder der er lov til at udsætte. 
 

Fredningsforslag Vejstrup Ådal (NAN). NAN har fulgt med i sagsforløbet siden DN i 
Svendborg fremkom med et fredningsforslag i november 2022 med offentliggørelse 9. 
december. Høringsfristen var 18. april i år. NAN deltog i det offentlige møde med 
Fredningsnævnet den 28. april, hvor der efterfølgende var besigtigelse i det område, 
der foreslås fredet. Fredningen er begrundet i landskabs- og biodiversitetshensyn, 
ligesom der foreslås stiforbindelse gennem hele ådalen fra Nyborgvej til Storebælt. 
Dagen blev myndigt og kompetent ledet af Anni Højmark, formand for 
Fredningsnævnet. 
Fredningsforslaget skal være færdigbehandlet indenfor to år. 
 

2. DOF-Fyns ø-undersøgelse 2021-22. Status på bearbejdningen. Vi er færdige med at skrive. Alt er 
uploadet til layout. Der beskrives 108 øer, 24 kystlokaliteter og 43 kystfuglearter. Desuden henvendelse 
fra Vildtforvaltningsrådet om vores afsnit om beskyttelse og trusler i forhold nye bekendtgørelser for 
vildtreservaterne, hvor der bliver taget højde for friluftsaktiviteter i forhold til fugle: 
https://mst.dk/service/nyheder/nyhedsarkiv/2023/apr/friluftsaktiviteter-presser-dyr-i-vigtige-

naturomraader/. Vores afsnit til bogen er vedhæftet. (NAN og LBL). 
Skelsættende dag idet LBL og NAN i går, efter de har afsluttet korrekturlæsningen via 
layouter har indsendt materialet til trykning. Det endelige udseende for omslag og 
prøvetryk af indhold blev fremlagt til orientering. Alle lokaliteternes hjemkommune er 
oplistet, og på artssiderne er der med farve-fane vist artens tilstand i forhold til 
bevaringsstatus. 
Hvor meget skal der gøres ud af releaseeventen? 
Enighed om, at det må være bestyrelsens ansvarsområde. Udvalget foreslår følgende 
steder i prioriteret rækkefølge: 1.Johannes Larsenmuseet, 2.Naturama, 3.Øhavs 
museet, 4.Rasmus Raskskolen. 

Fortsættes…..  

https://mst.uxmail.io/x/ZkQT0TUWTp97sRA0WEe9GiHaiFI9LZ3o6mreX_G-i_3_bvnSe57CZpC0dbj9TNNm1q-WnG-fic-SYNkmRrRsYc31QN6g/
https://mst.uxmail.io/x/ZkQT0TUWTp97sRA0WEe9GiHaiFI9LZ3o6mreX_G-i_3_bvnSe57CZpC0dbj9TNNm1q-WnG-fic-SYNkmRrRsYc31QN6g/
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…..fortsat: Ad.2 Ø-undersøgelsen: 
Udvalget finder det vigtigt, at der gøres opmærksom på, at det er 100-året for Johannes 
Larsens første Ø-rundtur, der delvis ligger til baggrund for projektet. Derfor en klar 
førsteprioritet af Johannes Larsens museet. 
Det må være op til bestyrelsen, eller et af den udpeget udvalg at rette henvendelse til 
receptionslokalerne og afdække mulighederne og det økonomiske omfang, samt forestå 
alt vedrørende planlægning og invitationer. Listen over hvem der bør inviteres 
udfærdiges i samarbejde med LBL og NAN. Udgiften til trykning er kr. 4.000 mindre end 
budgetteret. Dette beløb må kunne anvendes til et sådant release-event. 
Der bør slås på tromme med alle forhåndenværende medier og kanaler for en reception 
i forbindelse med den kommende bogudgivelse. 
Udvalget finder det vigtigt, at både borgmester og formanden for natur-udvalget i hver 
kommune modtager et frieksemplar Evt. overdraget via DOF Fyns 
kommunerepræsentant. 
LBL og NAN vil gerne præsentere materialet og bogen og tager gerne ud og holder et 
lille indlæg om hele arbejdet. 
 

3. Odense Havns planer om udvidelse ud i Odense Fjord og udretning af sejlrende ud til 

Gabet. Kurt har udarbejdet brudstykker til en artikel på DOF’s nyheder. Skal der foretages yderligere? 

(KDJ).  Odense Havn vil opfylde 80ha. til brug for mere oplagsplads. Odense Havn vil 
uddybe og flytte sejlrenden, så forløbet skal ske ind igennem lavvandede, fuglerige 
arealer. En større del af det opgravede materiale skal bruges ved opfyldningen. Et 
meget dårligt projekt set med fugleøjne. De vil opfylde på et areal med ålegræs, som 
der ellers arbejdes på at bevare og fremme. Opfyldningsarealerne er vigtig rasteplads 
for op til 2.500 ederfugle og mere end 1.000 toppet skallesluger. 
KDJ foreslår at vi udfærdiger en pressemeddelelse, hvor i vi fortæller om den skade, 
projektet vil gøre på naturen. HMØ orienterede om, hvad der står på havnens 
hjemmeside desangående. Der slås meget på, at projektet vil gavne den grønne 
omstilling og de grønne arbejdspladser. 
Forslag om skrivelse til kystdirektoratet (med kopi til kommunen) med oplysningerne - 
også med relevante data for fuglelivet på arealet / ved fjorden. 
KDJ og MRP udfærdiger skrivelsen, og aftaler med Kalckar om afsendelse på DOF 
Fyns vegne. Pressemeddelelsen koordineres med den planlagte artikel udfærdiget af 
DOFs Jan Skriver. 
 

4. Siø. Vi har tidligere lavet et forslag til naturforbedring på Siø. Nu kan GLM-kravet om 4 % af 

landbrugsjord til uproduktive arealer måske skabe fornyet håb om forbedring af arealer på Siø. Siø er en 
enestående fugleø med potentiale til endnu mere. Artsliste (fra ø-undersøgelsen) vedhæftet.  (NAN) 
Orientering om samtale med jordbesidderen. Ejeren ville gerne lægge mere ud til 
fuglevenlig natur, især hvis han kunne få erstatning til opkøb af landbrugsjord på 
Tåsinge. Iht. de nye regler med 4% braklægning, ville det være en oplagt mulighed for 
noget her og nu. Ejeren udtaler, at det hele syd for landevejen burde jo udlægges til 
fuglevenlig natur. Når der i alle regler og love står, at noget sådant kun kan ske ad 
frivillig vej, finderudvalget det positivt, at en lodsejer nu selv melder sig på banen. Den 
situation må vi ikke forpasse. 
Enighed om at spørge DOF/Knud Flensted omkring mulighederne for at få det omlagt til 
fugle-natur. Opgaven med at klarlægge tingene, love og regler m.v. tildeles NAN. 

Fortsættes…..  
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…..fortsat:  
5. Tre henvendelser via Kalckar, mailet ud til udvalget 16. april og 20. april om kitesurfing i Knold 

Nor, bevaring af levevilkår for engfugle ved Sallinge Å og endelig bekymring over arbejde i forbindelse 

med nyt plangrundlag for Odense Fjord (sidstnævnte er vel indeholdt i pkt. 3). (Alle) 
 

a) Kitesurfing i Knold Nor. 
Det er et landsdækkende problem. Det bliver tit og ofte omtalt som et voldsomt problem, 
da kiternes adfærd set fra fuglenes side er totalt uberegnelige. De gange hvor vi indtil 
nu har taget kampen op, har vi lidt nederlag. Oplysninger om de gode steder spredes 
via deres hjemmesider og apps. Forslag om at kontakte vores repræsentant i de grønne 
råd. MRP påtager sig opgaven. 
For at fremstå positive over for kiterne fremkom forslag om, at vi udfærdiger et kort med 
indtegnede arealer, hvor vi finder det tilrådeligt at dyrke kitesurfing og anden sejl- og 
brætsejlads.  
Det tages op som punkt på næste dagsorden. 
 

b) Engfugle v. Sallinge Å 
Der er ikke de helt store fugleinteresser på spil i denne sag. Der er en del fugle i 
området, men det er ikke nogen, der vil blive berørt særligt meget af et evt. udslip eller 
uheld. 

 

c) Nyt plangrundlag f. Odense Fjord 
Der arbejdes på sagen. Se under pkt. 3. 

 
 

6. Aktivitetscenter / Søsport v/Klintebjerg. Oplæg mailet til udvalget af KDJ 
Arealet er en del af Natur2000 område, hvilket vi bliver nødt til at gøre dem opmærksom 
på. Der er i loven omtalt, at man ikke må påbegynde planlægning af større aktiviteter i 
et sådant område. Lidt usikkerhed om reglerne når etablering sker på vandflade. 
KDJ kontakter Knud Flensted og HKH for at få lovgivning for området klarlagt, hvorefter 
udvalget er indstillet på at sende skolen et venligt skriv herom. 
 
 

7. Dialogmødet med Naturstyrelsen, afholdt den 9. marts 2023. Giver det anledning til 

kommentarer. Referat er sendt ud. 
Fyldigt referat er rundsendt. 
 
 

8. Eventuelt. Herunder fastsættelse af næste møde. 

NÆSTE MØDE 1.aug. 2023 kl. 9. 
Hos Henrik Mørup-Petersen, Piledybet 28, Humble 

Mødested: Vendepladsen Ristinge – til den årlige vadetur for ”inspektion” af halen.  

 

 

Ref/BLR 


